

BICC newsletter 06/05 (June 2005)/
BICC Newsletter 06/05 (Juni 2005)

EVENTS / AKTIVITÄTEN

Global Conference "From Reaction to Prevention: Civil Society Forging Partnerships to Prevent Violent Conflict and Build Peace", New York (19–21 July 2005)/
Globale Konferenz „Von Reaktion zu Prävention: Zivilgesellschaft schließt Bündnisse zur Vermeidung gewalttätiger Konflikte und zur Schaffung von Frieden“, New York (19. – 21. Juli 2005)

Peter Croll and Michael Ashkenazi will participate in the global conference "From Reaction to Prevention: Civil Society Forging Partnerships to Prevent Violent Conflict and Build Peace", 19 – 21 July in New York. Together with Saferworld and the Quaker UN Office, BICC will chair a three days working group on small arms.

Information:

croll@bicc.de

ashkenazi@bicc.de

www.global-conference.net

Meeting of the International Program Council of the Small Arms Survey, New York (11–17 July 2005)/

Treffen des Internationalen Programmrats des Small Arms Survey, New York (11. – 17. Juli 2005)

In addition to observing the BMS in New York, Michael Brzoska will attend the meeting of the International Program Council of the Small Arms Survey and visit a number of foundations in New York between 11 and 17 July.

Information:

mb@bicc.de

Second UN Biennial Meeting of States on Small Arms, New York (11–15 July 2005)/

Second UN Biennial Meeting of States zu Kleinwaffen, New York (11. – 15. Juli 2005)

Peter Croll and Michael Brzoska will take part as NGO participants at the Second Biennial Meeting of States to consider the implementation of the "Programme of Action to Prevent, Combat and Eradicate the Illicit Trade in Small Arms and Light Weapons in All Its Aspects" to be held in New York on 11–15 July 2005.

Together with NUPI (Norway) and Saferworld (United Kingdom), BICC will also invite to the side event panel discussion "Capacity-Building on SALW Control in (Sub-) Regional Organizations" on 14 July.

Information:

croll@bicc.de

mb@bicc.de

<http://www.iansa.org/un/bms2005/AideMemoireNGOparticipation.pdf>

Opening of BICC's info exhibition "Small Arms—A Global Threat", New York (14 July 2005)/

Eröffnung der BICC Infoausstellung „Kleinwaffen – Eine globale Bedrohung“, New York (14. Juli 2005)

On the occasion of the UN Biennial Meeting of States on Small Arms Ambassador Pleuger, permanent representative of Germany to the UN, and Peter Croll, director of BICC, together with Rima Salah, deputy executive director of UNICEF, will host the opening of the info exhibition of BICC "Small Arms—A Global Threat" on 14 July at the German House, New York. Words of welcome will be given by Ambassador Pleuger, opening addresses by Peter Croll and

Ambassador Pasi Patokallio, president of the BMS. The info exhibition can be visited in the German House in New York until 4 August 2005.

Information:

jb@bicc.de

pr@bicc.de

Scientific symposium of the Bundeswehr, Hamburg (4/5 July 2005)/

Wissenschaftliches Symposium der Bundeswehr, Hamburg (4./5. Juli 2005)

Peter Croll wird am wissenschaftlichen Symposium der Bundeswehr „Transformation der Streitkräfte im Kontext gesellschaftlicher und sicherheitspolitischer Veränderungen“ teilnehmen, das in der Führungsakademie der Bundeswehr in Hamburg stattfinden wird.

Information:

croll@bicc.de

The geographic department of the University of Bonn visits BICC, Bonn (1 July 2005)/

Exkursion des Geographischen Instituts der Uni Bonn besucht das BICC, Bonn (1. Juli 2005)

Zusammen mit Prof. Bohle vom Geographischen Institut der Universität Bonn, Abteilung 3.1 Geographische Entwicklungsforschung, besucht am 1. Juli eine Studentengruppe im Rahmen eines Seminars „Entwicklungspolitik für Geographie Studierende“ das BICC.

Information:

pr@bicc.de

Meeting of the German delegates for the “Global Conference—From Reaction to Prevention: Civil Society Forging Partnerships to Prevent Violent Conflict and Build Peace“, Berlin, (30 June 2005)/

Treffen der deutschen Delegierten zur Konferenz „Von Reaktion zu Prävention: Zivilgesellschaft schließt Bündnisse zur Vermeidung gewalttätiger Konflikte und zur Schaffung von Frieden“, Berlin, (30. Juni 2005)

Peter Croll wird am 30. Juni in Berlin am Treffen der deutschen Delegierten zur Vorbereitung der internationalen Konferenz „Von Reaktion zu Prävention: Zivilgesellschaft schließt Bündnisse zur Vermeidung gewalttätiger Konflikte und zur Schaffung von Frieden“ teilnehmen, die vom 19. bis 21. Juli 2005 in New York stattfindet.

Information:

croll@bicc.de

www.global-conference.net

FriEnt Round Table on Colombia, Bonn (28 June 2005)/

FriEnt Rundtisch zu Kolumbien, Bonn (28. Juni 2005)

Peter Croll wird am FriEnt Rundtisch zu Kolumbien teilnehmen. Der Termin ist eine Folgeveranstaltung des Internationalen Fachgespräches vom 3./4. November 2004 zum Thema „Demobilisierung, Reintegration und Straflosigkeit in Kolumbien – Chancen für externe Akteure“.

Information:

croll@bicc.de

<http://www.frient.de/aktuelles/aktuelles.html>

Working groups “International Affairs and Local Agenda” and “Europe, Foreign and Security Policy” of the local CDU visit BICC, Bonn (23 June 2005)

CDU-Arbeitskreise besuchen das BICC, Bonn (23. Juni 2005)

Der Arbeitskreis „Internationales und lokale Agenda“ der CDU-Stadtratsfraktion sowie der CDU-Arbeitskreis „Europa, Außen - und Sicherheitspolitik“ besuchten am 23. Juni das BICC. Peter Croll und Susanne Heinke informierten über die Arbeit des Konversionszentrums.

Information:

pr@bicc.de

Membership in the working group on peace and conflict research, Berlin (21 June 2005)/
Teilnahme an der Arbeitsgruppe zu Friedens- und Konfliktforschung, Berlin (21. Juni 2005)

Michael Brzoska has been invited by Georg Dick, Director of the Planning Unit at the German Foreign Office, to become a member of the Working Group on Peace and Conflict Research at the Planning Unit and join the group for its next meeting on 21 June to discuss the outcomes of the review conference of the nuclear non-proliferation treaty.

Information:

mb@bicc.de

Workshop "The Bundeswehr is leaving – What's happening now?", Bonn (16/17 June 2005)/
Workshop "Die Bundeswehr geht – Was nun?", Bonn (16./17. Juni 2005)

Am 16. und 17. Juni führte BICC zusammen mit seinen Partnern Agiplan und CIMA einen Workshop zum Thema „Die Bundeswehr geht – Was nun?“ durch. Der Workshop mit etwa 20 Teilnehmern richtete sich an regionale und kommunale Akteure, die im Rahmen der Stadtentwicklung, der Wirtschaftsförderung und des Projektmanagements mit der anstehenden Freigabe von militärischen Liegenschaften und den wirtschaftlichen Folgen der Konversion konfrontiert sind.

Information:

wirkus@bicc.de

pietz@bicc.de

<http://www.agiplan.de/>

<http://www.cima.de>

Expert conference of the Friedrich-Ebert-Stiftung (FES) on crisis prevention and conflict management, Berlin (15 June 2005)/

Fachkonferenz der Friedrich-Ebert-Stiftung (FES) zu Krisenprävention und Konfliktbearbeitung, Berlin (15. Juni 2005)

Corinna Hauswedell vertrat das BICC auf der 2. Fachkonferenz der FES „Zusammenspiel verschiedener Akteure – Rolle der Zivilgesellschaft im Bereich Krisenprävention und Konfliktbearbeitung“ am 15. Juni 2005, in Berlin.

Sie nahm ebenfalls teil an der Podiumsdiskussion der FES „UN-Reform: Was erwarten die Entwicklungsländer?“ am 14. Juni 2005 in Berlin.

Information:

ch@bicc.de

Presentation of the Friedensgutachten 2005, Berlin (14 June 2005)/

Präsentation des Friedensgutachtens 2005, Berlin (14. Juni 2005)

Unter der Überschrift „Frieden braucht einen langen Atem“ wurde am 14. Juni vor der Bundespressekonferenz in Berlin das „Friedensgutachten 2005“ vorgestellt. Die Federführung der jährlichen Gemeinschaftspublikation der fünf deutschen Friedensforschungsinstitute (FEST, IFSH, HSFK, BICC, INEF) lag in diesem Jahr bei der FEST. Die Herausgeber Ulrich Ratsch (FEST), Reinhard Mutz (IFSH), Bruno Schoch (HSFK), Christoph Weller (INEF) und Corinna Hauswedell (BICC) überreichten das Friedensgutachten bereits am 13. Juni dem Bundestagspräsidenten Wolfgang Thierse und diskutierten mit Vertretern der Bundestagsausschüsse für Menschenrechte (Karin Kortmann, SPD), für Entwicklungszusammenarbeit (Rudolf Kraus, CSU) sowie Rüstung und Abrüstung (Uta Zapf, SPD).

Information:

ch@bicc.de

www.friedensgutachten.de

Board of Trustees' Meeting of BICC, Brandenburg (10 June 2005)/
Gesellschafterversammlung des BICC, Brandenburg (10. Juni 2005)

Am 10. Juni fand die Gesellschafterversammlung des BICC in Brandenburg statt.

Information:
croll@bicc.de

International expert conference on development cooperation, trade and security, Berlin (9 June 2005)/

Internationale Fachkonferenz Entwicklungszusammenarbeit, Handel und Sicherheit, Berlin (9. Juni 2005)

Auf der Internationalen Fachkonferenz „Entwicklungszusammenarbeit, Handel und Sicherheit in einer ungleichen Welt: Die Agenda des Millenium+5-Gipfels“ der Deutschen Gesellschaft für die Vereinten Nationen (DGVN) in Zusammenarbeit mit DIE, DIW und BMZ am 9. Juni in Berlin moderierte Peter Croll das Podium „Gewaltsame Konflikte: Fokus auf die wirklichen Bedrohungen“.

Information:
croll@bicc.de
<http://www.dgvn.de/veranstaltungen/dgvn-veranstalt.htm>

Discussion by the Forum Menschenrechte, Berlin (6 June 2005)/

Diskussion des Forums Menschenrechte, Berlin (6. Juni 2005)

The Forum Menschenrechte invited Michael Brzoska for a discussion on Darfur on 6 June. He spoke, in particular, on the effectiveness of sanctions in stopping grave human rights violations.

Information:
mb@bicc.de

The "Manfred-Wörner-Seminar" visited BICC, Bonn (4 June 2005)/

Besuch des „Manfred-Wörner-Seminars“ im BICC, Bonn (4. Juni 2005)

The seminar for young leaders from the United States and Germany, the so-called "Manfred-Wörner-Seminar" of the German Armed Forces and the German Marshall Fund of the United States, visited BICC on 4 June. Peter Croll and other representatives of BICC gave an introduction to BICC's work and presented and discussed two issues: Defense Conversion in the Western Balkans and Private Military Companies.

Marc von Boemcken gave a presentation on the issue of private military and security companies. He identified some of the main reasons for the privatization of military functions, gave a rough overview of the different types of services provided and pointed to a couple of problems and concerns.

Information:
pietz@bicc.de
boemcken@bicc.de

Photo exhibition "Millennium Development Goals 2015—Acting Globally for Poverty Reduction, Peace and Development", Bonn, (2-24 June 2005)/

Fotoausstellung „Millenniumsziele 2015 – Global handeln für Armutsbekämpfung, Entwicklung und Frieden“, Bonn (2. –24. Juni 2005)

Die Fotoausstellung des BICC "Millenniumsziele 2015 – Global handeln für Armutsbekämpfung, Entwicklung und Frieden" war bis zum 24. Juni im Stadthaus Bonn zu sehen. Die Ausstellung, in Kooperation mit der Fotoagentur laif aus Köln produziert, wird von der InWEnt gGmbH (Internationale Weiterbildung und Entwicklung gGmbH) aus Mitteln des Bundesministeriums für

wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) gefördert und von der Beauftragten der UN-Millenniumskampagne in Deutschland, Dr. Renée Ernst, unterstützt.
Zwischen dem 23. August und dem 16. September 2005 wird die Fotoausstellung im Wissenschaftszentrum Bonn, Ahrstr. 45, gezeigt.

Information:

pr@bicc.de

<http://www.laif.de/de/article/12114.html>

Presentation on "Small arms—The Secret Weapons of Mass Destruction", Marburg, (2 June 2005)

Vortrag zum Thema „Kleinwaffen – Die heimlichen Massenvernichtungswaffen“, Marburg, (2. Juni 2005)

Am 2. Juni 2005 hielt Wolf-Christian Paes im Rahmen der Veranstaltungsreihe „Afrika gibt es nicht“ des AStA der Universität Marburg einen Vortrag zum Thema „Kleinwaffen – Die heimlichen Massenvernichtungswaffen“.

Informationen

paes@bicc.de

www.asta-marburg.de

Launch "Conversion Survey 2005", Bonn (31 May 2005)/

Vorstellung des „Conversion Survey 2005“, Bonn (31. Mai 2005)

Am 31. Mai wurde das Jahrbuch des BICC „Conversion Survey 2005“ auf einer Bundespressekonferenz im Rahmen der Reihe Vorstellung internationaler Berichte des CIC (Center for International Cooperation) vorgestellt. An der Präsentation nahm Dr. Erich Stather, Staatsminister im BMZ, teil.

Information:

pr@bicc.de

<http://www.bicc.de/publications/survey/2005/content.php>

6th Meeting of the DCAF-Demobilization Group, Zagreb, (31 May–2 June 2005)/

Sechstes Treffen der DCAF-Demobilization Group, Zagreb, (31. Mai - 2 June 2005)

From 31 May to 2 June Igor Grebenschikov took part in the 6th Meeting of the DCAF-Demobilization Group, which was hosted by the Regional Arms Control Verification and Implementation Assistance Centre (RACVIAC) in Zagreb. The members of the Group from Croatia, Serbia-Montenegro, Albania, Macedonia and Bosnia-Herzegovina reported their progress in reintegration efforts for redundant military personnel. The problems of the retired officers' employment in Western Balkan countries were discussed. The meeting was attended by NATO, Stability Pact, BICC, DCAF and IOM representatives dealing with demobilization and reintegration issues.

Information:

ig@bicc.de

<http://www.racviac.org/index/index.asp?id=../news/news.asp&title=NEWS&main=0&parent=NEWS#bookmark2>

http://www.dcaf.ch/news/thisweek_index.htm

Naval shipbuilding conference of the IG Metall, Emden (30/31 May 2005)/

IG Metall Schiffbau Konferenz, Emden (30./31. Mai 2005)

The German Metal Workers' Union IG Metall held its naval shipbuilding conference in Emden on 30–31 May. The conference took place on the premises of the newly-formed ThyssenKrupp Marine Systems and was attended by about 50 chairmen of the Betriebsrat (works council) of defense companies and by university professors, journalists and industry representatives. A

resolution on the European restructuring of this industry and its key issues, prepared in collaboration with BICC researcher Hartmut Kuechle, was fully approved and sent to the Federal Government and the EU-Commission. Meanwhile, the Ministry of Defense and EU-Commissioner Verheugen, who is now in charge of industrial policy, have given a positive response.

Information:
kuechle@bicc.de

NEW PUBLICATIONS / NEUE PUBLIKATIONEN

Extensive list with online publications added to BICC's website on private military companies (PMCs)/
Ausführliche Liste mit online-Publikationen zum Thema Private Militärfirmen auf der BICC Website

The page was built to facilitate search for the most important online articles dealing with PMCs. It provides a wide range of information on many sectors concerning the privatization of warfare as well as a list of PMC-websites.

The list is arranged by the names of the articles, not the authors, because most of the contributions were found by the title. Who wants to search for articles by the name of the writer or any other keyword can do so by using the function "Search Site", on top of the page.

Information:
<http://www.bicc.de/pmc/links.php>
boemcken@bicc.de

Friedensgutachten 2005
<http://www.bicc.de/friedensgutachten/2005/content.php>

Conversion Survey 2005 – Global Disarmament, Demilitarization and Demobilization
<http://www.bicc.de/publications/survey/2005/content.php>

Upcoming
paper 43: To End a War: Demobilization and Reintegration of Paramilitaries in Colombia by Markus Koth (June 2005)
<http://www.bicc.de/publications/papers/papers.php>

We have already added you to our distribution list, but further copies can be ordered via the BICC website (<http://www.bicc.de/forms/newsletter.html>). To unsubscribe, send an e-mail to newsletter@bicc.de (Subj: unsubscribe).

Yours
Susanne Heinke
Christiane Johag
(BICC PR-Team)

Wir haben Sie bereits auf unsere Verteilerliste gesetzt, der Newsletter kann aber auch über die Homepage des BICC (<http://www.bicc.de/forms/newsletter.html>) bestellt werden. Wenn Sie den BICC-Newsletter nicht erhalten möchten, schicken Sie bitte eine Nachricht an newsletter@bicc.de (Betr: Abbestellung).

Susanne Heinke
Christiane Johag
(BICC PR-Team)

